



جامعة طبرق
TOBRUK UNIVERSITY

الفطة التغذوية لعام البيئة

2024

إعداد
أ. د / حسن علي خير الله
رئيس جامعة طبرق
أ. د / وليد شعيبAdam
وكيل جامعة طبرق للشؤون العلمية
أ. عبد الحميد المهدى إدريس
مدير مكتب التعاون الدولي بالجامعة



www.tu.edu.ly



الفطة التغذوية
لعام البيئة
2024



جامعة طبرق
TOBRUK UNIVERSITY

الخطة التشغيلية لعام البيئة 2024 م جامعة طبرق



مقدمة:

عام البيئة هو مبادرة تهدف إلى رفع مستوى الوعي حول القضايا البيئية وتعزيز الممارسات المستدامة. كجامعة، تقع على عاتقنا مسؤولية دعم هذه المبادرة والمساهمة في الجهود العالمية نحو الاستدامة. تحدد هذه الخطة الاستراتيجية الخطوات التي يمكننا اتخاذها لدعم عام البيئة في جامعتنا.

الأهداف:

- رفع مستوى الوعي بالقضايا البيئية بين الطلاب وأعضاء هيئة التدريس والموظفين.
- تعزيز الممارسات المستدامة في الحرم الجامعي.
- تقليل بصمتنا الكربونية وتوليد الفوایات.
- الانخراط مع المجتمع المحلي في القضايا البيئية.

الاستراتيجيات:

1. التثقيف والتوعية:

- أ) تنظيم ورش عمل وندوات ومحادثات حول القضايا البيئية للطلاب وأعضاء هيئة التدريس والموظفين.
ب) إنشاء منصة عبر الإنترنت لمشاركة المعلومات حول مبادرات الاستدامة في الحرم الجامعي.
ج) تطوير المواد التعليمية مثل الملصقات والكتيبات ومقاطع الفيديو لتعزيز الممارسات المستدامة.

2. الممارسات المستدامة:

- أ) تفويذ برنامج إعادة التدوير في الحرم الجامعي.
ب) تشجيع استخدام وسائل النقل العام أو استخدام السيارات المشتركة بين الطلاب وأعضاء هيئة التدريس والموظفين.
ج) تركيب أنظمة إضاءة موفرة للطاقة في المباني.
د) تعزيز الحفاظ على المياه من خلال تركيب صنابير ومراحيض منخفضة التدفق.

3. الحد من انبعاثات الكربون:

- أ) إجراء تدقيق للطاقة لجميع المباني في الحرم الجامعي لتحديد مجالات التحسين.
ب) التحول إلى مصادر الطاقة المتجدد مثل الطاقة الشمسية أو طاقة الرياح حيثما أمكن ذلك.

ج) تشجيع استخدام الاتصال الإلكتروني بدلاً من الاتصال الورقي.

4. المشاركة المجتمعية:

- أ) الشراكة مع المنظمات المحلية العاملة في القضايا البيئية لتنظيم الأحداث أو الحملات.
- ب) استضافة الأحداث المجتمعية مثل حملات غرس الأشجار أو حملات التطهير بالتعاون مع السلطات المحلية.
- ج) وضع برامج توعية للمدارس في المناطق المحيطة لتنقيف الأطفال حول القضايا البيئية.

تطبيق:

1. تشكيل لجنة من ممثلين عن الإدارات المختلفة للإشراف على تنفيذ هذه الخطة.
2. تخصيص الموارد مثل التمويل والموظفين لتنفيذ المبادرات المختلفة في إطار هذه الخطة.
3. وضع جدول زمني لتنفيذ المبادرات المختلفة ورصد التقدم المحرز بانتظام.
4. تقييم تأثير المبادرات المختلفة وإجراء التعديلات اللازمة لتحسين فاعليتها.

خاتمة:

عام البيئة هو فرصة لنا لإظهار التزامنا بالاستدامة والمساهمة في الجهود العالمية نحو مستقبل أكثر اخضرارا. من خلال تنفيذ الاستراتيجيات الموضحة في هذه الخطة.

Introduction:

The year of environment is an initiative that aims to raise awareness about environmental issues and promote sustainable practices. As a university, we have a responsibility to support this initiative and contribute to the global efforts towards sustainability. This strategic plan outlines the steps we can take to support the year of environment in our university.

Goals:

1. Raise awareness about environmental issues among students, faculty, and staff.
2. Promote sustainable practices on campus.
3. Reduce our carbon footprint and waste generation.
4. Engage with the local community on environmental issues.

Strategies:

1. Education and Awareness:

- a) Organize workshops, seminars, and talks on environmental issues for students, faculty, and staff.
- b) Create an online platform to share information about sustainability initiatives on campus.
- c) Develop educational materials such as posters, brochures, and videos to promote sustainable practices.

2. Sustainable Practices:

- a) Implement a recycling program on campus.
- b) Encourage the use of public transportation or carpooling among students, faculty, and staff.
- c) Install energy-efficient lighting systems in buildings.
- d) Promote water conservation by installing low-flow faucets and toilets.

3. Carbon Footprint Reduction:

- a) Conduct an energy audit of all buildings on campus to identify areas for improvement.
- b) Switch to renewable energy sources such as solar or wind power where feasible.
- c) Encourage the use of electronic communication instead of paper-based communication.

4. Community Engagement:

- a) Partner with local organizations working on environmental issues to organize events or campaigns.
- b) Host community events such as tree planting drives or clean-up campaigns in collaboration with local authorities.
- c) Develop outreach programs for schools in the surrounding areas to educate children about environmental issues.

Implementation:

1. Establish a committee comprising representatives from different departments to oversee the implementation of this plan.
2. Allocate resources such as funding and personnel for implementing various initiatives under this plan.

3. Develop a timeline for the implementation of different initiatives and monitor progress regularly.
4. Evaluate the impact of various initiatives and make necessary adjustments to improve their effectiveness.

Conclusion:

The year of environment is an opportunity for us to demonstrate our commitment to sustainability and contribute to global efforts towards a greener future. By implementing the strategies outlined in this plan community on environmental issues.